
Dannelse og folkeoplysning -

Vejen til udvikling og handling 
v/borgmester Egon Fræhr, Vejen Kommune 

Et innovationsstærkt folk 

med rødder i kerne-

værdier som oplysning og 

dannelse byggede Vejen 

på en bar mark. 

– Er der brug for disse 

værdier i dag?



Dannelse handler om at 

lære noget og blive 

engageret - engageret 

i viden og i samfundet. Det 

handler ikke om eksamen 

og pensum

Når vi i Vejen 

Kommune 

undersøger vores 

’dna’ er netop 

kerne-værdier om 

oplysning og 

dannelse 

væsentlige for vores 

udvikling, både 

historisk og nu.

- Er det også 

væsentligt for 

andre?



Vidste du, at verdens 

første højskole ligger i 

Rødding, Vejen Kommune

HØJSKOLERNE

Vidste du, at verdens længst-

levende højskole ligger i 

Askov, Vejen Kommune



DANNELSE OG 

SAMFUNDSUDVIKLING

Vidste du, at den danske 

vindmølle-industris 

vugge lå i Askov? 

– Ved højskolen.



Andelsbevægelsen

Vidste du, at Danmarks første 

mejeristuddannelse startede i 

Vejen, på den tidligere 

Ladelund Landbrugsskole?

Vidste 

du, at der 

voksede 

mange 

skoler op 

omkring 

Askov 

Højskole

DANNELSE OG UDDANNELSE



GRÆNSELAND OG DANSK

Vidste du, at Skibelund Krat var Danmarks 

vigtigste mødeplads for de dansksindede 

nord og syd for Kongeåen i 1865-1920 ?



ERHVERV OG KUNST

Vidste du, at 

Troldespringvandet 

i Vejen er helt unikt 

i Norden?

Kultur, og det moderne 

samfund med elværk, kan 

sagtens kombineres



GIVER DET STADIG MENING?
Kan dannelses-

tilgangen leve i dag?

Er det stadig en del 

af den danske dna?

Kan aktiv foreningsdeltagelse 

og fokus på dannelse bruges 

som et aktiv på CV’et?

Hvilken fremtid 

har dannelse og 

folkeoplysning 

i Danmark i dag, 

i et samfund 

med fokus på 

det, som kan 

måles og vejes?



VÆRDI < > ØKONOMI

Vi vil 

gerne 

pudse 

støvet 

af 

folke-

oplys-

ningen

Formålet er at sætte et større på værdidagsordnen 

frem for den økonomiske dagsorden



VIL I VÆRE MED?

Vil I være med til at komme 

med idéer, bidrag og kræfter?

Vi vil gerne i 2017 

prøve om et sådan 

offentligt 

arrangement er 

bæredygtigt

Er der en fremtid i det?


